

ABSTRAK

Deden Koswara, NIM. 180311020028 **REKRUTMEN TERBUKA KEANGGOTAAN PARTAI POLITIK ISLAM DI INDONESIA DALAM PERSPEKTIF SIYASAH ISLAM**. Disertasi. Pembimbing I: Prof. Dr. H. Ahmadi Hasan, MH.; Pembimbing II: Prof. Dr. H. Jalaluddin, M. Hum., Program Studi Doktor (S-3) Ilmu Syariah, Pascasarjana UIN Antasari Banjarmasin. 2025.

Kata kunci: *Rekrutmen terbuka, partai politik Islam, pragmatisme, penafsiran ulang ideologi, rekonstruksi konstitusional*

Dalam lanskap politik demokrasi elektoral seperti saat ini, realitas lapangan telah mendorong Partai-partai Islam mengambil pendekatan pragmatisme politik, yaitu pendekatan yang mengutamakan efektivitas dan pencapaian tujuan elektoral daripada kekakuan ideologis. Pragmatisme menuntut Partai Islam untuk lebih inklusif guna mencapai tujuan politik, meski harus menyesuaikan atau menafsirkan ulang doktrin ideologis Partai. Melalui penelitian mixed method diketahui bahwa inklusivitas Partai Islam dalam menerima keanggotaan nonmuslim memunculkan sejumlah problematika, baik problem filosofis, yuridis, maupun sosiologis, dan bagaimana rekonstruksi konstitusional ketentuan keanggotaan pada Partai-partai Islam tersebut.

Problem filosofis dalam sistem rekrutmen Partai-partai Islam mencerminkan konflik antara ideal normatif Islam dan kalkulasi politik demokratis, dikarenakan Partai Islam merupakan entitas politik yang mengusung nilai-nilai syariah, sementara negara menganut sistem hukum nasional yang bersifat pluralis dan sekuler dalam pengaturannya.

Partai Islam juga menghadapi problem sosiologis dikarenakan adanya beberapa jabatan struktur Partai yang hanya bisa dijabat oleh anggota yang beragama Islam. Hal ini memiliki potensi besar untuk terjadinya gesekan sosial dalam internal partai.

Sebagian Ahli menghendaki agar Partai Islam melakukan rekonstruksi asas dan sistem keanggotaan Partai. Asas Islam tidak lagi hanya dimaknai sebagai perjuangan simbolik tetapi sebagai komitmen terhadap nilai-nilai etis dan transformatif yang bersifat universal. Sebagian ahli yang lain menghendaki agar Partai Islam tetap mempertahankan ideologi Islamnya, dan menerapkan ideologi tersebut secara konsekuen. Karena yang bermasalah bukan pada asas, tetapi penerapan dan kualitas SDM pelaksana Partai.

Setidaknya ada 2 (dua) alternatif penyesuaian pada konstitusi Partai-partai Islam. *Pertama*, rekonstruksi sistem rekrutmen keanggotaan, dapat berupa: 1) Penegasan bahwa sistem keanggotaan Partai Islam hanya dari kalangan umat Islam, yang berarti menjadikan Partai-partai Islam tersebut sebagai partai tertutup (eksklusif); 2) Mencantumkan secara tegas dan jelas dalam AD/ART Partai bahwa sistem keanggotaan Partai Islam adalah bersifat terbuka untuk seluruh warga negara

Indonesia; 3) Mempertahankan rumusan ketentuan rekrutmen sebagaimana yang sudah ditetapkan dalam AD/ART Partai Islam. Secara implisit, sistem rekrutmen Parta-partai Islam tersebut sudah bersifat terbuka, sama sebagaimana ketentuan sistem rekrutmen yang berlaku pada partai nasionalis sekuler seperti PDIP dan Partai Golkar. *Kedua*, rekonstruksi asas Islam Partai, dapat berupa: 1) Penghapusan asas Islam. Hal ini dikarenakan sikap pragmatisme Partai-partai Islam yang dianggap tidak berbeda dengan partai nasionalis sekuler. 2) Rekonstruksi asas Islam yang kontekstual. Selama ini formulasi asas Islam dianggap kaku dan eksklusif, sehingga Partai-partai Islam perlu merekonstruksi konstitusinya agar asas Islam tidak hanya dimaknai sebagai perjuangan simbolik, tetapi sebagai komitmen terhadap nilai-nilai etis dan transformatif yang bersifat universal. Ini merupakan jalan tengah Partai Islam dalam sistem politik demokrasi tanpa kehilangan jati diri ke-Islamannya. *Ketiga*, peneguhan asas Islam Partai, karena yang dipandang sebagai problematikanya adalah pada kualitas sumber daya dan personalia partai, sehingga yang perlu dibenahi adalah sumber daya dan personalia partai, bukan pada asas partai.

ABSTRACT

Deden Koswara, ID Number 180311020028 *Open Recruitment Of Islamic Political Party Membership In Indonesia From The Perspective Of Islamic Jurisprudence*. Dissertation. Supervisor I: Prof. Dr. H. Ahmadi Hasan, MH.; Supervisor II: Prof. Dr. H. Jalaluddin, M.Hum., Doctoral Program (S-3) in Sharia Studies, Postgraduate Program, UIN Antasari Banjarmasin. 2025.

Keywords: *Open recruitment, Islamic political parties, pragmatism, ideological reinterpretation, constitutional reconstruction*

In the current political landscape of electoral democracy, the realities on the ground have encouraged Islamic parties to adopt a pragmatic political approach, namely an approach that prioritizes effectiveness and the achievement of electoral goals over ideological rigidity. Pragmatism demands that Islamic parties be more inclusive in order to achieve their political goals, even if this requires adjusting or reinterpreting the party's ideological doctrine. Through mixed methods research, it was discovered that the inclusiveness of Islamic Parties in accepting non-Muslim members raises a number of problems, including philosophical, legal, and sociological ones, and how the constitutionality of membership provisions within these Islamic parties should be reconstructed.

The philosophical problems within the recruitment systems of Islamic parties reflect the conflict between normative Islamic ideals and democratic political calculations, as Islamic Parties are political entities that uphold Sharia values, while the state adheres to a pluralist and secular national legal system.

Islamic Parties also face sociological problems due to the existence of several structural positions in the Party that can only be held by Muslim members. This has significant potential for social friction within the parties.

Some experts urge Islamic Parties to reconstruct their principles and membership system. Islamic principles should no longer be interpreted merely as a symbolic struggle but as a commitment to universal ethical and transformative values. Others urge Islamic Parties to maintain their Islamic ideology and implement it consistently. The problem lies not in the principles, but in the implementation and quality of the Party's human resources.

There are at least two alternative adjustments to the constitutions of Islamic parties. *First*, the reconstruction of the membership recruitment system could take the following forms: 1) Affirming that Islamic Party membership is restricted to Muslims only, thus making these parties closed (exclusive) parties; 2) Clearly

stating in the party's bylaws (AD/ART) that the Islamic Party membership system is open to all Indonesian citizens; 3) Maintaining the formulation of recruitment provisions as stipulated in the Islamic Party's bylaws (AD/ART). Implicitly, the recruitment system of these Islamic parties is already open, similar to the recruitment provisions applicable to secular nationalist parties such as the Indonesian Democratic Party of Struggle (PDIP) and the Golkar Party. *Second*, the reconstruction of the party's Islamic principles could take the following forms: 1) Eliminating the Islamic principle. This is due to the pragmatism of Islamic parties, which is considered no different from that of secular nationalist parties; 2) A contextual reconstruction of Islamic principles. Until now, the formulation of Islamic principles has been considered rigid and exclusive, so Islamic parties need to reconstruct their constitutions so that Islamic principles are not merely interpreted as a symbolic struggle, but as a commitment to universal ethical and transformative values. This is a compromise for Islamic parties in a democratic political system without losing their Islamic identity. *Third*, strengthening the party's Islamic principles, because the problem is seen as the quality of party resources and personnel. Therefore, what needs to be improved is party resources and personnel, not party principles.

مستخلص البحث

ديبن كُسَوارا، رقم قيد الطالب. 180311020028. **التوظيف المفتوح لعضوية الأحزاب السياسية الإسلامية في إندونيسيا من منظور السياسة الإسلامية**. رسالة الدكتوراة. المشرف الأول: البروفسور الدكتور الحاج. أحمددي حسن. المشرف الثاني: البروفسور الدكتور الحاج. جلال الدين. قسم الشريعة. الدراسات العليا جامعة أنتساري الإسلامية الحكومية بنجرماسين، 2025.

الكلمات المفتاحية: فتح باب الترشح، الأحزاب السياسية الإسلامية، البراغماتية، إعادة التفسير الأيديولوجي، إعادة بناء الدستور

في ظل المشهد السياسي الراهن للديمقراطية الانتخابية، شجعت الوقائع على الأرض الأحزاب الإسلامية على تبني نهج سياسي براغماتي، أي نهج يُعطي الأولوية للفعالية وتحقيق الأهداف الانتخابية على التشدد الأيديولوجي. تقتضي البراغماتية أن تكون الأحزاب الإسلامية أكثر شمولية لتحقيق أهدافها السياسية، حتى لو تطلب ذلك تعديل أو إعادة تفسير عقيدتها الأيديولوجية. ومن خلال بحثٍ متعدد الأساليب، تبين أن شمولية الأحزاب الإسلامية في قبول أعضاء غير مسلمين تثير عددًا من الإشكاليات، منها فلسفية وقانونية واجتماعية، وكيفية إعادة هيكلة أحكام العضوية داخل هذه الأحزاب الإسلامية. تعكس الإشكاليات الفلسفية في أنظمة التجنيد في الأحزاب الإسلامية التعارض بين المثل الإسلامية المعيارية والحسابات السياسية الديمقراطية، فالأحزاب الإسلامية كيانات سياسية تُعلي من قيم الشريعة الإسلامية، بينما تلتزم الدولة بنظام قانوني وطني تعددي وعلماني. كما تواجه الأحزاب الإسلامية إشكاليات اجتماعية نظرًا لوجود العديد من المناصب الهيكلية في الحزب التي لا يمكن أن يشغلها إلا الأعضاء المسلمون. وهذا يُنذر بخطر كبير لحدوث خلافات اجتماعية داخل الأحزاب.

يبحث بعض الخبراء الأحزاب الإسلامية على إعادة هيكلة مبادئها ونظام عضويتها. لا ينبغي تفسير المبادئ الإسلامية على أنها مجرد نضال رمزي، بل كالتزام بالقيم الأخلاقية والتحويلية العالمية. ويبحث آخرون الأحزاب الإسلامية على الحفاظ على أيديولوجيتها الإسلامية وتطبيقها باستمرار. تكمن المشكلة ليس في المبادئ، بل في تطبيق وجودة الموارد البشرية للحزب.

هناك على الأقل تعديلان بديلان لدساتير الأحزاب الإسلامية. أولاً، يمكن أن تتخذ إعادة بناء نظام تجنيد العضوية الأشكال التالية: (1) التأكيد على أن عضوية الحزب الإسلامي مقتصرة على المسلمين فقط، مما يجعل هذه الأحزاب أحزابًا مغلقة (حصرية)؛ (2) النص بوضوح في النظام الأساسي للحزب (AD/ART) على أن نظام عضوية الحزب الإسلامي مفتوح لجميع المواطنين الإندونيسيين؛ (3) الحفاظ على صياغة أحكام التجنيد كما هو منصوص عليه في النظام الأساسي للحزب الإسلامي (AD/ART). وضمنيًا، فإن نظام التجنيد لهذه الأحزاب الإسلامية مفتوح بالفعل، على غرار أحكام التجنيد المطبقة على الأحزاب القومية العلمانية مثل الحزب الديمقراطي الإندونيسي للنضال (PDIP) وحزب جولكار. ثانيًا، يمكن أن تتخذ إعادة بناء المبادئ الإسلامية للحزب الأشكال التالية: (1) إلغاء المبدأ الإسلامي. ويعود ذلك إلى براغماتية الأحزاب الإسلامية، التي لا تختلف عن براغماتية الأحزاب القومية العلمانية؛ (2) إعادة بناء سياقية للمبادئ الإسلامية. حتى الآن، اعتُبرت صياغة المبادئ الإسلامية جامدة وحصرية، لذا تحتاج الأحزاب الإسلامية إلى إعادة بناء دساتيرها بحيث لا تُفسر المبادئ الإسلامية على أنها مجرد صراع رمزي، بل كالتزام بالقيم الأخلاقية والتحويلية العالمية. وهذا حل وسط للأحزاب الإسلامية في نظام سياسي ديمقراطي دون فقدان هويتها

الإسلامية. ثالثاً، تعزيز المبادئ الإسلامية للحزب، لأن المشكلة تُرى في جودة موارد الحزب وكوادره. لذلك، ما يحتاج إلى تحسين هو موارد الحزب وكوادره، وليس مبادئه.